
Kárpáti Ferenc 1949-ben politikai 
tisztként kezdte pályafutását. 1963-tól 
1971-ig ezredes, 1971-ben már ve
zérőrnagy, 1979 után altábornagy, 
1985-től vezérezredes. 1970-től 1985-ig 
a honvédelmi miniszter helyettese; so
káig a néphadsereg politikai főcso
portfőnöke, civil fogalmazásban afféle 
párttitkár. 1985-ben, már a gorbacso- 
vi időkben lett miniszter, nem sokkal 
azután, hogy a vezetés megszabadult a 
magyar közéletben igen rossz hírnek
örvendő Czinege hadseregtábornok
tól, a szovjetek támogatottjától. Ami

kor 1990-ben tartalék
ba helyezték, már vilá
gos volt: a „szövetsége
sek” hamarosan kivo
nulnak. Milyen is volt a 
szovjet-m agyar vi
szony „katonáéknál”? 
SZÉP ZSUZSA inter
júja.

I -  Elöljáróban egy teoretikus kérdés, csak 
azért, hogy tisztázzuk, ki hol áll. A szovjet 
csapatok „ideiglenes hazánkban tartóz
kodása idején” a magyar honvédség „ha
difoglya” vagy pedig szövetségese volt az 
oroszoknak?

-  Szövetségesek voltunk.

I -  Mit szóltak az ön szovjet kollégái a vá
ratlan kivonuláshoz? Egyáltalán: mikor 
hangzott el először, hogy az „hazánkban 
állomásozókat” hazatelepítsék?

-  1989-ben Németh Miklósnak írtam egy je
lentést, amelyben megemlítettem: komolyan 
számolnunk kell a szovjet csapatok kivonulásá
val.

I -  Ön szerint ki kezdeményezte a történel
mi kivonulást?

-  Ez a história jóval korábban kezdődött. 
Már a lengyel válság idején igen feszült volt a 
helyzet a magyarok és a szovjetek között. Mi
előtt Varsóban kihirdették a rendkívüli állapo
tot, Czinege Lajos honvédelmi miniszter és 
Oláh István vezérkari főnök elutazott Moszk
vába. Ott váratlanul kiosztottak a Varsói 
Szerződés tagállamainak képviselői között egy 
előre megfogalmazott szöveget. A lengyel kor
mánynak címzett táviratban az szerepelt, hogy 
a Varsói Szerződés Honvédelmi Miniszteri Bi
zottsága veszélyben látja Lengyelországban a 
szocializmus ügyét, ezért a lengyel kormányt 
fölszólítják: tegyen sürgős lépéseket az ellen- 
forradalmi erők félreállítására, vagy fölajánlják 
a katonai segítségnyújtást. A magyar vezetés 
1968-ban, a csehszlovákiai bevonulás idején 
sem adta be könnyen a derekát. 1981-ben sem 
értett egyet az esetleges „segítségnyújtással”. A 
magyar küldöttség persze kijelentette: konzul
tálnak a hazai vezetéssel. Kádár pedig egyér
telműen megtiltotta, hogy ilyen lépést tegyünk. 
Kitört a vita. Usztyinov marsall és Agarkov ve
zérkari főnök Czinege szemére vetette: a ma-
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A TARTALÉKOS
gyarok nagyon sokat köszönhettek 1956-ban a 
szovjeteknek, és akkor épp mi nem értünk 
egyet az intervencióval. Végül nem ment el a 
távirat, s Lengyelországban pedig kihirdették a 
rendkívüli állapotot.

I -  Hogyan reagáltak a magyarok hezitálá
sára az oroszok?

-  K ö z v e tle n ü l u tá n a  n em  re a g á lta k , d e  h u z a 
k o d ás , v e sz e k e d é s  az t k ö v e tő e n  is ak a d t b ő v en . 
198 7  tav aszán  a  szo v je t k a to n a i v e z e té s  k id o l
g o z ta  az  ú g y n e v e z e tt H á b o rú s  V eze té s i O k 
m án y t. V o lt m á r  h a so n ló  k o rá b b a n  is. M o st a  ré 
g it ú jja l k ív á n tá k  fe lv á ltan i. A k k o r  m á r  én  v o l
tam  a m in isz te r , s k é rté k  az  e g y e té rté se m e t. A z  
id ő  tá jt m á r é rz é k e lh e tő  v o lt a g o rb a c so v i e n y 
h ü lé s . A  d o k u m e n tu m  s z e r in t  a V a rs ó i  
S ze rz ő d é s  o rs z á g a it az  ú g y n e v e z e tt „h a d sz ín té r  
fő p a ra n c sn o k sá g o k ” a lá  re n d e lté k . M i a d é ln y u 
g a ti fő p a ra n c sn o k sá g  a lá  ta r to z tu n k , a m e ly  h á 
b o rú  e se tén  k e z é b e n  ta r to tta  v o ln a  az  o rs z á g  é le 
té t. E zze l n em  á ru lo k  e l á lla m titk o t, d e  o ly an

adott egyértelmű választ. Grósz Károly, a mi
nisztertanács elnöke egyetértett velem abban, 
hogy ezt nem szabad aláírnunk, és megígérte, 
hogy támogat. Egyébként is, a tervet a Varsói 
Szerződés Politikai Tanácskozó Testületé elé

F e g y v e r e k  á l t a l  

r i t k á n  v e s z t e t t ü n k  

k a t o n á t .

kellett még terjeszteni. Kiderült, hogy a romá
nokon kívül már mindenki elfogadta Kulikov 
ötletét. A főparancsnokkal együtt elmentünk 
Kádárhoz, s döbbenten láttam, hogy Grósz Ká

Az alkotmány napi tisztavató ünnepségen Kárpáti Ferenc vezérezredes mondott ünnepi beszé
det (Kép és szöveg: MTI, 1987)

szervezet jött volna létre, amely szükség esetén 
mellőzte volna az ország döntési lehetőségét. 
Bennünket váratlanul ért a javaslat.

-  Milyen változást jelentett volna ez a ko- 
rábbi megállapodáshoz képest?

-  Jóval nagyobb alárendeltséget eredménye
zett volna. Én azonnal tiltakoztam Kulikovnál, 
az egyesített fegyveres erők főparancsnokánál, 
aki a minisztériumban keresett fel. Futottam 
Kádárhoz is, aki problémázott ugyan, de nem

roly nem jelent meg. Uramisten, ki fog itt en
gem támogatni? Na, ha most ezt Kádár jóvá
hagyja, és én nem értek vele egyet, estére nem 
leszek miniszter. Kádár azonban határozottan 
elutasította a Kulikov-féle tervezetet, és kifejtet
te: még egyszer nem állhat elő olyan helyzet, 
mint amilyenbe Magyarországot ’6 8 -ban bele
vitték. Szuverén ország vagyunk, amelynek van 
saját kormánya, parlamentje, törvényes rendje. 
Ilyen lépésre csak a kormány és az Or-
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